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KLIMA- OG MILJØUDVALGET 2014-2017

1. Bemærkninger til dagsordenen 

Sagsnr.: 14/967

Punkttype Beslutning.
 

Tema -
 

Sagsbeskrivelse -
 

Bilag Nej

_________________________________________________________
Beslutning Klima- 
og Miljøudvalget 
2014-2017 den 03-
03-2014

Ingen.
 

Fraværende John Jensen
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KLIMA- OG MILJØUDVALGET 2014-2017

2. Meddelelser

Sagsnr.: 14/967

Punkttype Orientering.
 

Tema 1. Invitation fra KLIKOVAND
Bestyrelsesmedlemmer og politikere i hovedstadsregions forsyninger 
og kommuner er inviteret til et eftermiddagsseminar om 
klimatilpasningens politiske dimension den 21. maj 2014 kl. 16 - 19.30 
(bilag).
 
Lokalitet og endeligt program forventes at foreligge primo marts.
 
Seminaret afholdes af KLIKOVAND – et samarbejdsforum 
vedrørende klimatilpasning, hvori størstedelen af regionens kommuner 
og forsyninger indgår. 
 
2. Invitation til Politisk Forum 2014
KL’s årlige konference for Teknik & Miljø (Politisk Forum 2014) 
afholdes den 8. og 9. maj 2014 i Kolding (bilag).
 
På konferencen sættes der fokus på vækst for virksomheder og gevinst 
på borgerne – set i sammenhæng med f.eks. vand- og naturplaner, 
regulering af virksomhederne, trafik, planer, byudvikling og 
udfordringer i landdistrikterne.  
 
3. Etablering af vandråd – indkaldelse af medlemsforslag
Med lov om vandplanlægning, vedtaget den 20. december 2013, er et 
nyt koncept for udarbejdelsen af vandområdeplaner etableret. Som 
noget nyt skal kommunerne, med eventuel inddragelse af lokale 
vandråd, udarbejde forslag til hele eller dele af indsatsprogrammet. 
Kommunerne skal nedsætte vandråd for hvert hovedvandopland, hvis 
der er interesse blandt de lokale organisationer og foreninger, der efter 
loven kan være medlem heraf. Flere kommuner i oplandene til 
”Øresund” og ”Isefjord og Roskilde Fjord” har allerede modtaget 
anmodninger om oprettelse af vandråd, og der skal derfor oprettes et 
vandråd i begge hovedvandoplande. 
 
Vandrådene kan bestå af maks. 20 medlemmer. Landsdækkende 
erhvervsorganisationer og grønne organisationer samt lokale 
foreninger, der arbejder med beskyttelse og benyttelse af vand, 
opfordres til at indstille medlemmer til vandrådene for ”Øresund” og 
”Isefjord og Roskilde Fjord”. Anmodning om indstilling af 
medlemmer kan ske til kommunen senest d. 28. februar 2014. 
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Den kommunalbestyrelse, der skal varetage sekretariatsbetjeningen af 
det enkelte vandråd, vil herefter i samråd med de øvrige 
kommunalbestyrelser i hovedvandoplandet beslutte, hvilke af de 
indstillede medlemmer, der skal indgå i vandrådet. Det er ikke afklaret 
hvilke kommuner, der får sekretariatsopgaven for vandrådene. Allerød 
Kommune har sagt nej tak til opgaven.
 

Administrationens 
forslag

Forvaltningen foreslår, at udvalget tager meddelelserne til efterretning.
 
 

Afledte 
konsekvenser

-
 

Økonomi og 
finansiering

-
 

Dialog/høring -
 

Bilag Invitation KL Politisk Forum 2014
Invitation KLIKOVAND

_________________________________________________________
Beslutning Klima- 
og Miljøudvalget 
2014-2017 den 03-
03-2014

Udvalget tog meddelelserne til efterretning. 
 

Fraværende John Jensen
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KLIMA- OG MILJØUDVALGET 2014-2017

3. Varmehandlingsplan

Sagsnr.: 14/1919

Punkttype Beslutning.
 

Tema Af kommunes planstrategi 2011 fremgår, at der skal udarbejdes en 
varmehandlingsplan.
 
Klima- og Miljøudvalget anmodes om at indstille til Økonomiudvalget 
og byrådet, hvorvidt udarbejdelsen af planen skal sættes i bero med de 
foreliggende forarbejder pga. den nuværende usikkerhed om 
forudsætningerne. Fremover vil der i stedet kunne tages stilling til 
konkrete muligheder.  
 

Sagsbeskrivelse Af Allerød Kommunes planstrategi 2011 fremgår, at der i forlængelse 
af kommunes varmestrategi 2011 skal udarbejdes en 
varmehandlingsplan.
 
Klima- og Miljøudvalget blev den 15. januar 2013 forelagt forarbejder 
til varmehandlingsplan v/Else Bernsen fra COWI. 
 
COWI er inviteret til at fremlægge forarbejderne for byrådet i 
forbindelse med byrådsmødet den 27. marts 2014.
 
Forarbejderne omfatter samfunds- og selskabsøkonomiske 
scenarieanalyser for fjernvarmeudbygning i de boligområder m.v., der 
er aktuelle for fjernvarmeforsyning. Beregningerne viser, at det pt. 
ikke vil være samfundsøkonomisk rentabelt at udbygge fjernvarmen 
ud fra de nuværende forudsætninger. 
 
I Region Hovedstaden arbejdes der i et regionalt fjernvarmeforum på 
en afdækning af mulige gevinster ved en samkobling af 
varmesystemerne på regionalt plan. Analyse heraf forventes afsluttet 
ultimo 2014. Allerød Kommune deltager i netværkssamarbejdet.
 
På statsligt niveau er der i forlængelse af energiforlig 2012-2020 
iværksat et stort integreret analysearbejde. Resultatet heraf kan ændre 
forudsætningerne for den fremtidige energiplanlægning på nationalt, 
regionalt og lokalt niveau.
 
På denne baggrund anbefaler Forvaltningen, at arbejdet med 
varmehandlingsplanen sættes i bero med de foreliggende forarbejder.
 
Fremover vil byrådet kunne tages stilling til konkrete muligheder, 
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f.eks. muligheden for sammenkobling og tilkobling af varmeværkerne 
i Lillerød Øst og Engholm til regional varmetransmissionsledning, jf. 
punkt 4 på dagsordenen.  
 
 

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler, at udvalget indstiller til Økonomiudvalget og 
byrådet, at arbejdet med varmehandlingsplanen sættes i bero. 
Fremover tages stilling til konkrete muligheder, indenfor de 
overordnede rammer for varmestrategi 2011, f.eks. ved ændrede 
samfundsøkonomiske eller brugerøkonomiske forudsætninger.  
 

Afledte 
konsekvenser

-
 
 

Økonomi og 
finansiering

-
 
 

Dialog/høring -
 
 

Bilag COWI - Forarbejder til varmehandlingsplan.pdf

_________________________________________________________
Beslutning Klima- 
og Miljøudvalget 
2014-2017 den 03-
03-2014

Udvalget indstiller Forvaltningens forslag godkendt i 
Økonomiudvalget og byrådet. 
 

Fraværende John Jensen
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KLIMA- OG MILJØUDVALGET 2014-2017

4. Varmeværker - fremtidig varmeforsyning

Sagsnr.: 14/1926

Punkttype Beslutning. 
 

Tema Byrådet vedtog den 19. december 2013 at opsige den nuværende gas- 
og varmeleveringsaftale med E.ON. Kontrakten ophører pr. 1. juni 
2014. 
 
Klima- og Miljøudvalget anmodes om at foretage indstilling om den 
fremtidige varmeforsyning til Økonomiudvalget og byrådet.
 

Sagsbeskrivelse Valget af løsning har konsekvenser for slutbrugernes varmepris, 
forsyningssikkerheden og for den fysiske opbygning af infrastrukturen 
(værkerne og ledningsnettet).
 
E.ON har meddelt, at de ikke fremover kan tilbyde individuelle 
prisaftaler med de enkelte varmeværker. E.ON påtænker i stedet at 
samle alle E.ONs leveringsaftaler med forskellige varmeværker (ca. 40 
i alt) i en fælles pulje, under et og samme regnskab og med samme 
pris- og leveringforhold. E.ON har meddelt, at Energitilsynet har givet 
accept af denne model. 
 
En mulighed er således at indgå ny leveringsaftale med E.ON, jf. 
udkast til standardaftaler fremsendt af E.ON (bilag 1).
 
Alternativt kan byrådet vælge at:

1. Købe varmeværkernes gasmotorer af E.ON 
og fortsætte som fuldt ud kommunalt værk.

2. Lade E.ON nedtage gasmotorerne i 
henhold til eksisterende kontrakter. Den 
fremtidige varmeforsyning baseres på 
kommunens egne kedler.

3. Lade E.ON nedtage gasmotorerne i 
henhold til eksisterende kontrakter. 
Grundlasten (ca. 70% af varmebehovet) 
hentes fra transmissionsledningen langs 
Hillerødmotorvejen ved etablering af 
fjernvarmeledning frem til begge værker 
(Engholm og Lillerød Øst). Resten af 
kapaciteten produceres af egne kedler.

4. Som nr. 3, i samarbejde med 
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Rønneholtparkens Varmeværk.

Valg af teknisk scenarie er ikke direkte koblet til ejerskab eller 
forretningsmodel. Klima- og Miljøudvalget vil blive forelagt en sag 
om mulighederne for at sælge værkerne og ledningsnettet til en anden, 
større kraftværksejer. Der er f.eks. mulighed for at afhænde til 
forbrugerne eller som en selvstænding afdeling med egen økonomi til 
Nordforbrændingen, som er et fælleskommunalt forsyningsselskab 
(interessentselskab) ejet af bl.a. Allerød Kommune. 
 
I henhold til varmeforsyningsloven forudsætter alternativ 2, 3 og 4, at 
der udarbejdes og godkendes et projekt i varmeforsyningslovens 
forstand, før ændringen kan iværksættes. Projektet skal bl.a. omfatte 
samfundsøkonomiske konsekvensberegninger af de påtænkte 
ændringer. Byrådet vil efterfølgende ikke kunne vælge, men skal som 
udgangspunkt godkende det mest samfundsøkonomiske projekt.
 
COWI vurderer umiddelbart, at det vil være lovligt at udfase el-
produktionen, dvs. nedtage gasmotorerne (alternativ 2 og 3), jf. 
vedlagte bilag 2.
 
Dansk Fjernvarmes Produktionsselskab (DFP) vurderer umiddelbart, 
at det vil være samfundsøkonomisk rentabelt at foretage tilkobling til 
transmissionsledningen langs Hillerødmotorvejen (alternativ 3 og 4), 
jf. vedlagte bilag 3.
 
Vurderingerne fra COWI og DFP bygger på screeninger, og nærmere 
beregninger mv. skal foretages i forbindelse med udarbejdelse af et 
eventuelt projekt.
 
Alle alternativerne er i overensstemmelse med reglerne for udbud. 
 
På baggrund af en samlet vurdering af slutbrugerpris, 
forsyningssikkerhed og fremtidssikring foreslå Forvaltningen 
alternativ 4. Forvaltningens nærmere begrundelse herfor fremgår af 
bilag 4.
 

Administrationens 
forslag

Forvaltningen foreslår, at udvalget indstiller til Økonomiudvalget og 
byrådet: 

 At der udarbejdes projekt i varmeforsyningslovens forstand 
for tilkobling af varmeværkerne til transmissionsledningen 
langs Hillerødmotorvejen, om muligt i samarbejde med 
Rønneholtparkens varmeværk (alternativ 4, subsidiært 
alternativ 3).

 At Klima- og Miljøudvalget forelægges en sag om 
overvejelser for ejerskab.
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Afledte 
konsekvenser

På længere sigt holdes fjernvarmeprisen på et lavere, stabilt niveau, 
med høj forsyningssikkerhed og med CO2- besparelser. 
 

Økonomi og 
finansiering

Da fjernvarmeværker drives efter ”hvile i sig selv” princippet dækkes 
udgifterne af varmebrugerne i fællesskab. Økonomien i øvrigt afgøres 
af en samfundsøkonomisk beregning, som vurderer et projektforslags 
rentabilitet. 
 

Dialog/høring Der har været dialog med repræsentanter for boligforeningerne, da de 
udgør en stor andel af de berørte varmeforbrugere.
 
Nabokommunerne høres ved offentliggørelse af projektforslaget.
 
 

Bilag Bilag 1 E.ON - Kontraktforslag 2014.pdf
Bilag 2 COWI - Fremtidig drift.pdf
Bilag 3 DFP - Foreløbige beregninger.pdf
Bilag 4 - Forvaltningens vurdering.pdf

_________________________________________________________
Beslutning Klima- 
og Miljøudvalget 
2014-2017 den 03-
03-2014

Udvalget indstiller Forvaltningens forslag godkendt i 
Økonomiudvalget og byrådet.
 

Fraværende John Jensen
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KLIMA- OG MILJØUDVALGET 2014-2017

5. Opfølgning på politisk aftale

Sagsnr.: 14/1795

Punkttype Beslutning. 
 

Tema Økonomiudvalget behandlede på møde den 18. februar 2014 sag om 
”Opfølgning på politisk aftale”, herunder proces for den videre 
behandling af emnerne i konstitueringsaftalen. 
 
Som opfølgning herpå anmodes de enkelte fagudvalg om at foretage 
opfølgning indenfor fagudvalgets ressortområde, samt prioritere 
emnerne.
 

Sagsbeskrivelse Af vedlagte notat fremgår status, samt forslag til videre behandling af 
de emner i konstitueringsaftalen, der i henhold til styrelsesvedtægten 
er henlagt til fagudvalget. 
 
Forvaltningens status- og forslagsnotat er udsendt til byrådets 
orientering den 30. januar 2014. Notat er revideret med enkelte 
tilføjelser i forlængelse af Økonomiudvalgets behandling af sagen den 
18. februar 2014.
 

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler

 at status på emnerne i konstitueringsaftalen 
tages til efterretning, og

 at udvalget foretager en drøftelse og 
prioritering af emnerne

Afledte 
konsekvenser

-
 

Økonomi og 
finansiering

-
 
 

Dialog/høring -
 
 

Bilag KMU Opfølgning på politisk aftale ifm konstitueringen.pdf
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_________________________________________________________
Beslutning Klima- 
og Miljøudvalget 
2014-2017 den 03-
03-2014

Udvalget godkendte Forvaltningens forslag.
 

Fraværende John Jensen
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KLIMA- OG MILJØUDVALGET 2014-2017

6. Velkomstmøde for nye borgere

Sagsnr.: 14/1342

Punkttype Beslutning. 
 

Tema Økonomiudvalget besluttede på møde den 18. februar 2014, at der 
afholdes velkomstmøde for nye borgere den 5. april 2014. 
 
Som opfølgning herpå anmodes udvalget om at drøfte deltagelsen og 
ønsker til emner på velkomstmødet.
 

Sagsbeskrivelse Velkomstmødet afholdes på Allerød Rådhus den 5. april 2014 i 
tidsrummet 13.00 – 15.00, og der er fastlagt følgende program for 
arrangementet.  
 
Dagens indhold: 

 I Borgerportalen har hvert udvalg en 
”stand”, hvor borgerne kan høre om 
udvalgets arbejdsfelt, planer og projekter. 

 Byrådsmedlemmer og medarbejdere viser 
rundt og fortæller gæster om rådhuset, 
kommunens struktur mv.  

 Borgmesteren byder velkommen kl. 13.15 
og fortæller lidt om kommunen, byrådet og 
dagens program. 

 Kjeld Schouboe fortæller om kunsten på 
rådhuset 

 På parkeringspladsen kan gæsterne komme 
en tur op i Beredskabets stigevogn. 

 Hyggemusik i rådhusets kantine/cafe 
(musikskolen spiller).

 Praktisk:

 Nye borgere inviteres med brev (ca. 8-900 
breve).

 Reklame for arrangementet via annoncer, 
pressemeddelelser, Facebook, hjemmeside 
mv. 

 Der serveres kaffe, vand, frugt og snacks i 
Borgerportalen.

 Udvalgene får hvert et bord i 
Borgerportalen og kan fx forsyne det med 
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plancher o.l., som fortæller om udvalgets 
arbejdsområde.

Målgruppen er dels tilflyttere til kommunen siden arrangementet i 
september 2012, dels alle øvrige borgere i kommunen, som er 
interesserede i at se rådhuset og møde det nye byråd.
 
Som det fremgår af programmet er der lagt op til, at udvalgene får et 
bord/stand hver i Borgerportalen, hvor udvalgets medlemmer har 
mulighed for at fortælle om udvalgets arbejdsområde. Forvaltningen 
vil sikre, at gældende politikker, planer og andet aktuelt materiale er 
tilgængeligt. Hvis udvalget derudover har forslag til eksisterende 
materiale, de ønsker præsenteret på velkomstmødet, vil der være 
mulighed for det. 
 

Administrationens 
forslag

Forvaltningen anbefaler, at udvalget drøfter deltagelsen og ønsker til 
emner på velkomstmødet den 5. april 2014.
 
 

Afledte 
konsekvenser

-
 
 

Økonomi og 
finansiering

-
 

Dialog/høring -
 
 

Bilag Nej

_________________________________________________________
Beslutning Klima- 
og Miljøudvalget 
2014-2017 den 03-
03-2014

Udvalget godkendte Forvaltningens forslag. 
 

Fraværende John Jensen
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Signeret af: 

_______________________________ 
Erik Lund
Formand

_______________________________ 
Erling Petersen
Medlem

_______________________________ 
Theodore Gbouable
Næstformand

_______________________________ 
Rasmus Keis Neerbek
Medlem



Bilag: 2.1. Invitation KL Politisk Forum 2014

Udvalg: Klima- og Miljøudvalget 2014-2017
Mødedato: 03. marts 2014 - Kl. 7:30

Adgang: Åben
Bilagsnr: 10106/14



 Den 17. december 2013


Sags ID: SAG-2013-04084

Dok.ID: 1788921

JIF@kl.dk

Direkte  3370 3748

 

Weidekampsgade 10

Postboks 3370

2300 København S

www.kl.dk

Side 1/2

 

Politisk Forum 2014 

Invitation til Politisk Forum 2014

Politisk Forum 2014 afholdes i år d. 8. – 9. maj 2014 hos Comwell Kolding 
og det kan være en god idé allerede at sætte kryds i Teknik og 
Miljøudvalgenes kalender. 

Politisk Forum er KL, Teknik og Miljøs, største konference, der primært er 
målrettet politikere og topembedsmænd, og derudover virksomheder og 
repræsentanter fra myndigheder og vidensmiljøer. Temaet for 2014 er 

Gode vilkår for borgere og virksomheder 

Her er fokus på, hvordan vi lokalpolitisk kan skabe vækst for 
virksomhederne og gevinster for borgerne, og vi ser det i sammenhæng med 
de store sager på vores område, som vand- og naturplaner, reguleringen af 
virksomhederne, trafik, planer, byudvikling, og udfordringerne i 
landdistrikterne. Kommunerne står her med opgaver, som kræver indsigt og 
politisk mod, og hvor det på Teknik og Miljøområdet er muligt at gøre en 
lokalpolitisk forskel.

I år vil der være oplæg i plenum med spændende topfolk fra erhvervslivet og 
relevante ministre, Ida Auken og Henrik Sass Larsen er inviterede, 
temamøder med præsentation af det helt nye indenfor vores områder og 10 
faglige udflugter. 

Blandt temamøderne kan nævnes:
- "Velfærdsalliancer" mellem kommune og borgere/erhverv
- Strukturudvikling - Vækst og udvikling i lokal balance
- Velkommen til kommunal teknik- og miljøpolitik, dobbeltsession

http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
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Blandt de 10 faglige udflugter er:
- Affald - håndtering af ressourcer og andre skatte
- Å-steder - byens grønne 'hotspots' 
- Christiansfeld, en smeltedigel af kulturhistorie og moderne arkitektur
- Når graffiti er kunst i byrummet

For mere information kan I besøge vores hjemmeside, som løbende 
udbygges: http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-
2014/

Her kan I også tilmelde jer vore mail-service, så I får besked, så snart 
tilmeldingen åbner. Har I spørgsmål, så kontakt os gerne.

Vi forventer at sende 1. officielle invitation ud i januar 2014, egnet til 
runddeling på udvalgsmødet.

Mange hilsner og med ønske om god jul til alle
 
Camilla Rosenhagen, cro@kl.dk, 23831527
Julie Frølich, jif@kl.dk, 33703748

http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
http://www.kl.dk/Fagomrader/Teknik-og-miljo/Politisk-Forum-2014/
mailto:cro@kl.dk
mailto:cro@kl.dk
mailto:jif@kl.dk
mailto:jif@kl.dk


Bilag: 2.2. Invitation KLIKOVAND

Udvalg: Klima- og Miljøudvalget 2014-2017
Mødedato: 03. marts 2014 - Kl. 7:30

Adgang: Åben
Bilagsnr: 10120/14



Nu er det blevet tid til at give planerne 
kød og blod, prioritere indsatsen og få de 
altafgørende gode samarbejder op at stå 
internt i kommunerne og på tværs af kom-
munegrænserne. Dette arbejde er krævende 
og udfordrende – også for jer som politikere 
– for vi ønsker alle at vælge de bedste løs-
ninger og skabe resultater, der giver værdi 
for samfundet.

KLIKOVAND ønsker at støtte jer i den vigtige 
politiske proces, når klimatilpasnings-
planerne skal gives liv. Derfor holder vi et 
eftermiddagsseminar for bestyrelsesmed-
lemmer og politikere i hovedstadsregionens 
forsyninger og kommuner. Seminaret 
handler om

•  den politiske proces og jeres roller som 
politikere og bestyrelsesmedlemmer

•  prioriteringer af indsatser og løsninger og 
de afledte effekter af jeres beslutninger

•   det afgørende samarbejde mellem forsy-
ning og kommune internt i kommunerne 
og på tværs af kommunegrænser 

Der vil blive rig mulighed for at diskutere de 
forskellige problemstillinger på baggrund 
af oplæg og jeres egen viden og erfaringer.

Sæt allerede nu kryds i kalenderen torsdag 
den 21. maj kl. 16-19.30. Et mere detal-
jeret program og oplysninger om sted og 
tilmelding følger. Vi ser frem til at byde jer 
velkommen. 

KLIKOVAND er det forum, som kommunerne i ho-
vedstadsregionen samarbejder gennem om hånd-
tering af konsekvenser fra klimaforandringer, der 
går på tværs af kommunerne. Vores mål er, at vi 
gennem et stærkt, fagligt samarbejde bliver i stand 
til at håndtere udfordringerne fra klimaforandrin-
gerne effektivt og økonomisk hensigtsmæssigt. 
Dette fremgår af Den fælles Klimastrategi (april 
2012), som Kommunekontaktrådet for hovedsta-
den (KKR Hovedstaden) og Region Hovedstaden 
har udarbejdet sammen.

Klimatilpasningens  
politiske dimension
– hvordan skaber vi resultater, der giver værdi for samfundet? Sæt kryds  den 21. maj  

2014  Skybrudene holder ikke inde; kun pause. Klimatilpasning er kommet for 
at blive, og den første generation af klimatilpasningsplaner er så godt 
som på plads i alle landets kommuner.

http://klikovand.dk
http://www.regionh.dk/NR/rdonlyres/4AE09C65-1BC7-4C1B-B3D1-1C1F45186474/0/16582Klimastrategi2012web.pdf
http://www.regionh.dk/NR/rdonlyres/4AE09C65-1BC7-4C1B-B3D1-1C1F45186474/0/16582Klimastrategi2012web.pdf
http://www.klikovand.dk
http://www.regionh.dk
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1 Indledning 

Allerød Kommune ejer 2 blokvarme/fjernvarmenet i kommunen (Engholm og Lil-

lerød Øst). De to varmecentraler er beliggende hhv. Rådhusvej 3 og Solvang 27.  

Organisatorisk er fjernvarmenettet en del af den kommunale driftsorganisation og 

er ikke udskilt i et særskilt kommunalt ejet selskab.    

ALLERØD KOMMUNE 

Fremtidig drift af varmecentra-
lerne Rådhusvej 3 og Solvang 27 
i Allerød Kommune 
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I begge varmecentraler ejer og driver EON et naturgasfyret kraftvarmeværk (1 

gasmotor hvert sted). EON har begge steder overtaget en gammel aftale, som i sin 

tid er indgået mellem NESA og Allerød Kommune.  

Varmeprisen fra gasmotorerne er reguleret i henhold til den oprindelige aftale. 

Begge varmecentraler råder endvidere over 2 naturgasfyrede kedler, som ejes og 

drives af Allerød Kommune. Kommunens gaskedler producerer, når gasmotorerne 

ikke er i drift.  

EON har ret til at producere el og varme, når EON finder det ønskeligt af hensyn til 

elsalg. Dette medfører ind i mellem, at fjernvarmesystemets fremløbstemperaturer 

forøges for at komme af med varmen. Herved forøges varmetabet i fjernvarmesy-

stemet med heraf følgende meromkostninger for forbrugerne. 

Aftalen med EON kan opsiges første gang ultimo februar 2014 med virkning fra 1. 

juni 2014.  

EON er i henhold til aftalen forpligtiget til at fjerne gasmotoranlæg og tilhørende 

installationer ved aftalens ophør. 

Som et led i vurdering af en mulig opsigelse ønsker Allerød Kommune udført et 

sæt samfundsøkonomiske beregninger, der belyser mulighederne for nedtag-

ning/fjernelse af gasmotoranlægget. 

Allerød Kommune ønsker endvidere belyst fordele/ulemper ved følgende 

drifts/ejerforhold: 

1 Fortsat drift ved EON 

2 Kommunal overtagelse af anlægget med/uden drift af gasmotoranlæg 

3 Overtagelse af anlægget ved anden forsyningsvirksomhed 

4 Privat (Bruger) overtagelse af anlægget 

I dette notat belyses forudsætninger for og resultaterne af de gennemførte sam-

fundsøkonomiske beregninger. Fordele og ulemper ved de anførte 

drifts/ejerforhold belyses endvidere. 

2 Samfundsøkonomiske beregninger  

2.1 Lovgrundlag 

Som nævnt ovenfor er EON forpligtiget til at fjerne gasmotoranlæggene ved et evt. 

ophør af aftaleforholdet. 

I henhold til Varmeforsyningsloven med tilhørende Bekendtgørelser skal der forud 

for nedtagning af gasmotoranlæggene udarbejdes et projektforslag, der dokumente-

rer, at det samfundsøkonomisk set er mere fordelagtigt at producere varme på de 

eksisterende naturgaskedler på de to centraler end at fortsætte med kraftvarmepro-

duktion på gasmotoranlæggene.  

Projektforslag kan udarbejdes separat for hver varmecentral, alternativt som et 

samlet projektforslag med 2 sæt beregninger – et for hver varmecentral. 
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Der er i dag i henhold til gældende lovgivning ikke krav om at kraftvarmeanlæg 

skal producere el og varme svarende til en bestemt andel af det samlede varmebe-

hov tilsluttet anlægget. Der har været krav om dette tidligere, men kravet blev op-

hævet i forbindelse med liberalisering af elmarkedet i Danmark.  

2.2 Forudsætninger for samfundsøkonomiske 
beregninger 

Der tages udgangspunkt i gasmotoranlæggenes gennemsnitlige el- og varmepro-

duktion fra årene 2009, 2010 og 2011 jf. nedenstående tabel: 

 

Tabel 1: Oversigt over el – og varmeproduktion samt gennemsnit heraf 

 

 

Gasmotorerne på de 2 varmecentraler har begge en eleffekt på 1 MW og en varme-

effekt på 1,5 MW. 

Der foreligger ikke målte data for varmeproduktionen fra gasmotoranlæggene. 

Varmeproduktion er derfor beregnet ud fra elproduktionen, dvs. for hver MWh el 

produceres der 1,5 MWh varme. Der er endvidere forudsat en totalvirkningsgrad på 

90% på gasmotoranlæggene.  

Der sammenlignes med den tilsvarende mængde varme produceret på de eksiste-

rende gaskedler. Det er oplyst at disse har en årsvirkningsgrad på 85-90%. I bereg-

ningerne er der anvendt en årsvirkningsgrad på 87½%. 

Der er endvidere forudsat en vedligeholdelsesomkostning på 125 kr./MWh el pro-

duceret. I de 125 kr./MWh el produceret er indregnet opsparing til mindre renove-

ringer i planperioden. Motorerne er forudsat udslidt ved slutning af planperioden på 

de 20 år.  

For gaskedlernes vedkommende er forudsat en marginal vedligeholdelsesomkost-

ning på 10 kr./MWh varme leveret. 

De anførte drifts- og vedligeholdelsesomkostninger er baseret på COWIs erfarings-

tal og skøn fra tilsvarende beregninger. 

Da der alene sammenlignes mellem varmeproduktion på enten gasmotor eller gas-

kedler er alle øvrige forhold på de to varmecentraler og det tilhørende fjernvarme-

ledningsnet uændrede, hvorfor disse forhold ikke indgår i beregningerne. 

Øvrige forudsætninger er baseret på de af Energistyrelsen udmeldte samfundsøko-

nomiske brændselspriser mv. Prisforudsætningerne indeholder bl.a. de el- og na-

turgaspriser, der skal anvendes i samfundsøkonomiske beregninger. 

Rådhusvej 2009 2010 2011 Gennemsnit

Elproduktion i MWh 3.539 3.954 2.395 3.296

Anslået varmeproduktion i MWh 5.309 5.931 3.593 4.944

Solvang 2009 2010 2011 Gennemsnit

Elproduktion i MWh 5.305 5.468 3.989 4.921

Anslået varmeproduktion 7.958 8.202 5.984 7.381
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2.3 Beregningsresultater 

Resultatet af de samfundsøkonomiske beregninger fremgår af nedenstående tabel 

og figur: 

 

Tabel 2 Oversigt nøgletal samfundsøkonomiske beregninger 

 

 

 

 
Figur 1: Oversigt over samfundsøkonomiske omkostningei 

Det fremgår af tabellen og figuren, at det samfundsøkonomisk set er mere fordelag-

tigt at overgå til varmeproduktion alene på gaskedlerne på begge varmecentraler 

end at opretholde kraftvarmeproduktionen på de eksisterende gasmotorer.  

Forskellen er dog begrænset og med lidt andre forudsætninger omkring virknings-

grader på gasmotorer, gaskedler samt drifts- og vedligeholdelsesomkostninger kan 

det ikke udelukkes at fordel ved varmeproduktion på gaskedler reduceres. 

I Nutidsværdier 2014-2033 Enhed

Gasmotor 

Rådhusvej

Gaskedler 

Rådhusvej

Fordel 

gaskedler

 Rådhusvej

Gasmotor 

Solvang

Gaskedler 

Solvang

Fordel 

gaskedler

 Solvang

Brændsel 1.000 kr 34.239 21.130 13.109 51.116 31.546 19.570

Elindtægt 1.000 kr -20.538 0 -20.538 -30.661 0 -30.661

Investeringer  i alt 1.000 kr 0 0 0 0 0 0

Drift og vedligehold 1.000 kr 6.007 721 5.286 8.968 1.076 7.892

CO2-ækvivalenter 1.000 kr 5.560 2.843 2.717 8.301 4.245 4.056

SO2 1.000 kr -573 8 -581 -856 11 -867

Nox 1.000 kr 2.124 553 1.572 3.172 825 2.346

Partikler 1.000 kr -20 3 -23 -30 4 -34

Afgiftsforvridning 1.000 kr -3.462 -3.691 229 -5.169 -5.510 341

I alt 1.000 kr 23.338 21.567 1.771 34.842 32.198 2.644
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Såfremt der er nogenlunde enighed med EON omkring forudsætningerne vil det 

være i overensstemmelse med Varmeforsyningsloven at anmode EON om at fjerne 

gasmotorerne ved ophør af kontrakten.  

3 Fordele og ulemper ved forskellige ejerforhold af 
varmecentralerne 

I dette afsnit belyses fordele og ulemper ved de i indledningen anførte alternativer. 

Indledningsvist belyses dog de mulige indtægter fra gasmotoranlæggene, hvis det 

vælges at bevare disse. Indtægterne er principielt uafhængige af, hvem der ejer 

gasmotoranlæggene, men en ejer med erfaring med drift af gasmotoranlæg vil have 

bedre muligheder for at kunne optimere driften end en ejer, der først skal til at op-

bygge denne erfaring. En ny ejer af gasmotoranlæggene vil dog også kunne købe 

sig til den fornødne assistance omkring optimering af drift af gasmotoranlæg. 

3.1 Mulige indtægter ved bevarelse af 
gasmotoranlæggene 

COWI er ikke bekendt med om gasmotoranlæggene drives efter treledstariffen eller 

på markedsvilkår, dvs. efter det frie elmarked.1 

Elproduktion på gasmotoranlæg forudsætter generelt, at elsalgsprisen er så høj, at 

den resulterende varmeproduktionspris er lavere end varmeproduktionsprisen på 

gaskedlerne.  Med den nylige omlægning af elproduktionstilskuddet til et fast be-

løb, vil det kræve endnu højere elpriser for at det er rentabelt at producere varme på 

gasmotoranlægget.  

Ved treledstariffen er det ikke rentabelt at producere el og varme i lavlastperioder-

ne og det kan ikke udelukkes, at også produktion i højlastperioderne kan have en 

begrænset fordel. 

Tilsvarende kræver det også et vist elprisniveau på det frie elmarked, før el- og 

varmeproduktion er rentabelt. Drift på det frie elmarked forudsætter at anlægget 

enten selv har personale, der kan melde ind på markedet eller at man har købt sig 

til den assistance. 

Ud over indtægterne fra produktion af el er der en række andre indtægter, som 

gasmotoranlæg kan opretholde såfremt anlæggene står til rådighed: 

                                                      

 

 
1 Ved salg på det frie elmarked afregnes der efter en markedsbestemt pris. Den driftsansvar-

lige på værket skal oplyse om den elpris, man er villig til at sælge el til på et bestemt dag-

ligt klokkeslet – afhængig af udbud og efterspørgsel får værket at vide senere samme dag at 

vide om og i givet fald hvor meget el – og dermed varme, man får lov til at producere den 

efterfølgende dag.  Ved treledstariffen har man ret til at producere til de givne tariffer. Der 

er tre tarifperioder – spids, høj og lavlast, hvor priserne er højest i spidsaltperioderne. Der 

er ca. 1.250 spidslasttimer om året og ca. 2.500 højlasttimer om året. Resten af årets timer 

er lavlasttimer.  
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› Udbetaling af CO2-kompensationsbeløb 

› Udbetaling af fast elproduktionstilskud 

› Udbetaling af grundbeløb – gælder kun hvis anlægget er tilmeldt det frie el-

marked. 

Størrelsen af disse beløb afhænger af den solgte elmængde i årene 2005, 2006 og 

2007, i det beløbene fastlægges ud fra året med størst elsalg.  

Såfremt den højeste solgte elmængde i perioden 2005-2007 svarer til den højest 

solgte mængde i perioden 2009-2011 fås følgende skønnede beløb: 

 

Det bemærkes at CO2-beløbet og elproduktionstilskuddet udbetales månedsvis ind-

til videre. 

Grundbeløbet udbetales ligeledes månedsvist, men kun til og med december 2018. 

Størrelsen på grundbeløbet afhænger af NordPools elpriser. For 2013s vedkom-

mende har procentandel af udbetalt grundbeløb varieret mellem 43% og 97% i 

Østdanmark.  De i tabellen anførte grundbeløb er de maksimalt opnåelige beløb.  

Regler for rådighed kan findes på Energinet.dks2 internetsider. 

Det væsentligste er, at et motoranlæg ikke behøver at holdes driftsklart, men alene 

skal være til rådighed. 

At være til rådighed betyder at en gasmotors skal kunne bringes til at kunne syn-

kronisere med elnettet indenfor 24 timer og producere elektricitet ved fuld effekt i 

mindst en klokketime – jf. krav fra Energinet.dk. Dette kan eftervises ved en prø-

vestart. 

Energinet.dk har ret til at forlange en sådan prøvestart. Overholdes dette ikke udbe-

tales grundbeløbet ikke fremadrettet og vil blive forlangt tilbagebetalt fra sidst mo-

toren leverede el til nettet. 

Det er således muligt at opretholde en vis indtægt fra gasmotoranlæggene uden at 

de behøver at producere noget.  

                                                      

 

 
2 Energinet.dk er et statsejet selskab, der har det overordnede ansvar for at opretholde for-

syningssikkerheden på el- og gasområdet på kort og langt sigt. I forbindelse hermed er 

Energinet.dk pålagt en række forpligtigelser omkring udbetaling af forskellige tilskudsord-

ninger på disse områder. 

Enhed Rådhusvej Solvang

Elsalg MWh 4.000 5.500

CO2-beløb Kr./år 192.000 264.000

Elproduktionstilskud Kr./år 320.000 440.000

Grundbeløb Kr./år 1.200.000 1.650.000



 
Fremtidig drift af varmecentralerne Rådhusvej 3 og Solvang 27 

C:\Users\flkl\AppData\Local\Microsoft\Windows\Temporary Internet Files\Content.Outlook\5RUNNZLV\2 varmecentraler.docx 

7/10

Anlæggene skal kunne producere på påkrav fra Energinet.dk. Endvidere kan det 

være nødvendigt at sørge for at akkumuleringsstankene også holdes frostfrie med 

heraf følgende omkostninger til varmholdelse.  

Det vil derfor være nødvendigt at motoranlæggene bliver startet op med jævne mel-

lemrum og producerer til elnettet. Dette kræver driftspersonale med de fornødne 

autorisationer mv.  

Den oprindelige kontrakt med NESA omkring varmelevering er indgået tilbage i 

1992. Dette må betyde, at en stor del af anlægget er omkring 20 år gammelt.  

Motoranlæggene er holdt løbende vedlige. Det er endvidere oplyst, at gasmotorerne 

er hovedrenoveret i 2013. Kedelanlæggene er i 2013 efterset og vurderet i god 

stand. 

Det bør derfor overvejes nøje, om det er hensigtsmæssigt at bevare motoranlægge-

ne og tilhørende installationer og derved overtage forpligtigelsen til at fjerne dem 

på et senere tidspunkt. 

Samlet set vurderes det uinteressant at bevare gasmotoranlæggene, da der ikke ses 

at være nogen selskabsøkonomisk fordel af betydning ved at bevare disse, også set 

i lyset af anlæggenes alder og EONs forpligtigelse til at fjerne anlæggene. 

Af forsyningssikkerhedsmæssige årsager kan det ikke udelukkes, at det kan blive 

nødvendigt at etablere mulighed for opsætning af mobile reservelastenheder på de 

to varmecentraler. 

3.2 EON  

3.2.1 Fordele ved EON som fortsat leverandør 
EON er bekendt med anlægget og vil kunne drive det fortsat, formentlig uden de store 

driftsmæssige problemer.  

Det forudsætter, at der kan opnås en fornuftig prisaftale, der er sammenlignelig med 

varmeproduktionsprisen på de eksisterende gaskedler. Den naturgaspris, der indgår i en 

aftale skal være konkurrencedygtig med den gaspris, som Allerød Kommune selv ville 

kunne opnå via eksempelvis fællesindkøb med andre kommuner. 

Dette vurderer Allerød Kommune ikke er tilfældet i den nuværende aftale, hvor EON 

leverer naturgas til de eksisterende kedler i de to centraler.  

3.2.2 Ulemper ved EON som fortsat leverandør 
EON har tilkendegivet at de ikke selv tror på økonomi i drift af mindre gasmotor-

anlæg. EON udelukker derfor ikke et frasalg af en række af deres mindre lokale 

kraftvarmeanlæg i Danmark jf. Nyhedsbrevet Energy Supply. 

Den tilsyneladende manglende interesse for at drive mindre anlæg taler for, at EON 

ikke vil være interesseret i at drive anlægget videre.  
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Set i lyset af EONs forventninger til frasalg af mindre kraftvarmeanlæg vurderes 

der ikke at være nogen stordriftsfordele eller betydelige indtægter fra elmarkedet, 

der berettiger til at tro på, at EON vil kunne garantere en varmeproduktionspris, der 

er væsentlig anderledes end en gasbaseret varmeproduktionspris på gaskedler.  

3.3 Kommunalt eje 

3.3.1 Fordele kommunalt eje 
For nærværende er fjernvarmesystemet og varmecentralerne allerede kommunalt 

ejede. Der er således en organisation på plads, der kan drive anlæggene videre både 

teknisk og administrativt.  

Hvis det besluttes at overtage gasmotoranlæggene, skal driftsorganisationen have 

de fornødne autorisationer til at arbejde med gasmotoranlæggene. 

Et kommunalt ejet anlæg vurderes at have nemmere ved på sigt at vurdere mulig-

hederne for forsyning fra anden side - eksempelvis fra Nordforbrænding og/eller 

via transmissionsledningen mellem Hillerød og Farum – end hvis anlæggene var 

overtaget af de forholdsvis få forbrugere, der i dag er tilsluttet de to varmecentraler. 

Et kommunalt ejet anlæg vil ligeledes have nemmere ved at overdrage fjernvarme-

systemerne til anden side – kunne være en anden større kommunalt ejet organisati-

on, som eksempelvis Nordforbrænding – end et forbrugerejet anlæg jf. ovenståen-

de. 

Et kommunalt ejet anlæg vil have bedre muligheder for at opfylde de miljø- og 

energimæssige strategiske mål, som en kommune måtte have end eksempelvis et 

forbrugerejet selskab har. 

3.3.2 Ulemper kommunalt eje 
Kommunalt eje kræver, at administrationen har de fornødne ressourcer til at be-

skæftige sig med drift af fjernvarmeanlæg. Økonomisk set skal fjernvarmesyste-

merne drives efter "hvile-i-sig-selv-princippet, så kommunens omkostninger 

kan/skal opgøres og betales af fjernvarmeforbrugerne. Der er en mindre admini-

strativ opgave i forbindelse med at sikre dette. 

Det skal sikres, at administrativ varmeplanmæssig behandling af projektforslag på 

energiområdet sker uafhængigt af driftsorganisationen.  

Dette er sikret i dag ved at Kommunens planafdeling varetager projektforslagsbe-

handling uafhængigt af driftsorganisationen. 
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3.4 Overtagelse ved anden forsyningsvirksomhed 

3.4.1 Fordele 
Kommunen undgår det administrative ansvar for fjernvarmeforsyningen. Det skal 

dog bemærkes, at en række kommunale ejendomme er tilsluttet fjernvarmesyste-

met. 

Det kan ikke udelukkes, at en anden forsyningsvirksomhed vil være i stand til at 

udnytte stordriftsfordele, i det driftspersonale fra denne forsyningsvirksomhed kan 

indgå i driften. På tilsvarende vis kan administration måske gøres mere effektivt. 

Der kan være større muligheder for at en anden forsyningsvirksomhed – efter over-

tagelse af anlæggene i Allerød – ser mulighederne for at kunne forsyne de nuvæ-

rende fjernvarmesystemer via transmissionsledninger fra andre fjernvarmesyste-

mer. 

Endvidere kan en anden forsyningsvirksomhed også medvirke til at se muligheder-

ne for udvidelse af fjernvarmesystemerne i Allerød i et større perspektiv. 

Administrativ varmeplanmæssig behandling af projektforslag på energiområdet 

sker uafhængigt af fjernvarmeanlæggenes driftsorganisation. 

3.4.2 Ulemper 
Kommunens indflydelse på beslutninger vedrørende fjernvarmesystemerne - nuvæ-

rende og fremtidige – bliver mindre. 

Det kan derved blive mere besværligt at få opfyldt kommunens målsætninger på 

fjernvarmeområdet og klimastrategien. 

Det bør sikres, at der bliver fuld gennemskuelighed i varmeprisberegningerne fra 

en anden forsyningsvirksomhed.  

3.5  Privat/forbrugerejet 

3.5.1 Fordele 
Kommunens undgår det administrative ansvar for fjernvarmeforsyningen. Det skal 

dog bemærkes, at en række kommunale ejendomme er tilsluttet fjernvarmesyste-

met. 

Administrativ varmeplanmæssig behandling af projektforslag på energiområdet 

sker uafhængigt af fjernvarmeanlæggenes driftsorganisation. 

3.5.2 Ulemper 
Det kan være svært at få skabt kontakt til nogle personer/ildsjæle, der kan og vil 

starte et forbrugerejet selskab op, anlæggenes størrelse og det forholdsvis få antal 

ikke-kommunale ejendomme, der er tilsluttet taget i betragtning.  
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Det er usikkert om et nyt lille forbrugerejet selskab vil være i stand til at få etable-

ret en fornuftig driftsorganisation, der kan drive de to fjernvarmesystemer både 

teknisk og administrativt, selvom det nye selskab formentlig vil overtage de nuvæ-

rende ansatte jf. virksomhedsoverdragelsesloven. 

Kommunens indflydelse på beslutninger vedrørende fjernvarmesystemerne - nuvæ-

rende og fremtidige – bliver mindre. 

Det kan derved blive mere besværligt at få opfyldt kommunens målsætninger på 

fjernvarmeområdet og klimastrategien. 

4 Sammenfatning 

Samfundsøkonomisk set er det acceptabelt at ophøre med kraftvarmeproduktion på 

begge varmecentraler.  

Det forudsætter dog, at EON kan acceptere de valgte forudsætninger – EON kan - 

af kontraktmæssig forpligtigelse til at fjerne anlæggene - have en interesse i at det 

samfundsøkonomisk set er fordelagtigt at fortsætte med kraftvarmeproduktion. 

Herved kan de måske slippe for omkostningerne til at fjerne anlæggene, selvom de 

måtte ophøre med at levere varme fra anlæggene.   

Det vurderes uinteressant at bevare gasmotoranlæggene, da der ikke ses at være 

nogen selskabsøkonomisk fordel af betydning ved at bevare disse, også set i lyset 

af anlæggenes alder og EONs forpligtigelse til at fjerne anlæggene. 

EON har tilkendegivet at de ikke selv tror på økonomi i drift af mindre gasmotor-

anlæg. EON udelukker derfor ikke et frasalg af en række af deres mindre lokale 

kraftvarmeanlæg i Danmark jf. Nyhedsbrevet Energy Supply. 

Organisatorisk vurderes det derfor ikke relevant at fortsætte med EON, da de for-

mentlig ikke er interesseret jf. ovenstående.  

På grund af forventet dårlig økonomi i kraftvarmeproduktion er det heller ikke sik-

kert at EON kan garantere en lavere varmepris end ved udelukkende kedelbaseret 

varmeproduktion på naturgas.   

Det vurderes ikke umiddelbart realistisk at etablere et forbrugerejet selskab, der 

kan overtage de to varmecentraler med tilhørende fjernvarmeledningsnet. 

Fortsættelse som kommunalt ejet anlæg vurderes at være det mest realistiske for 

nærværende, men mulighederne for overdragelse til anden større forsyningsvirk-

somhed eller indkøbs/driftsfælleskab med lignende forsyningsvirksomhed bør un-

dersøges nærmere. 
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NOTAT 

 

 
 
Forslag til fremtidig varmeforsyning  
 
Indledning 

 
Forvaltningen har bedt COWI og Dansk Fjernvarmes Projektselskab (DFP) om 
uafhængig af hinanden at levere vurderinger og beregninger, der kan indgå i 
beslutningsgrundlaget om den fremtidige fjernvarmevarmeforsyning. Endvidere har 
revisorfirmaet BDO og advokatfirmaet Energi & Miljø rådgivet om økonomiske og 
juridiske forhold.  
 
Dette notat redegør kortfattet for Forvaltningens samlede anbefaling. 
 
Hovedkriterierne for Forvaltningens anbefaling er: 
 

•  Forsyningssikkerhed,   •  Varmepris,   •  Klima- og miljøpåvirkning 
 

COWI har i forbindelse med forarbejdet til en varmehandlingsplan i 2012/2013 
peget på, at en kombination af et lokalt forsyningsselskab og flere producenter af 
fjernvarme sikrer størst forsyningssikkerhed, mulighed for mest indflydelse på 
varmeforsyningen og mest ensartethed i vilkårene for aftagerne.  
 
Efterfølgende har DFP foretaget en screening af, om en opkobling på den 
regionale transmissionsledning langs Hillerødmotorvejen måtte være bruger- og 
samfundsøkonomisk rentabel. 
 
Forprojektet fra DFP indikerer, at etablering af en fordelingsledning fra den 
regionale transmissionsledning langs Hillerødmotorvejen, via Kollerødvej og 
Frederiksborgvej op til Lillerød Øst Varmeværk synes optimal. På denne 
fordelingsledning kan begge kommunens varmeværker tilkobles, samt eventuelt 
også Rønneholtparkens Varmeværk. Derved kan kommunen tilkøbe fjernvarme fra 
eksterne leverandører, der anvender den regionale transmissionsledning. 
Løsningen forventes økonomisk rentabel, også uden tilkobling af 
Rønneholtparkens Varmeværk. 
 
Ved opkobling af fjernvarmenettet til den regionale transmissionsledning sikres 
fleksibilitet i forhold til eventuelle fremtidige varmeforsyningsbehov. Eventuelle 
kommende udvidelser kan udføres i takt med behovet, forudsat dog ændringer i de 
samfundsøkonomiske præmisser.  
 
Forvaltningen forventer at indhente forhåndstilbud på varmeleverancer fra 
Vestforbrænding, Farum Fjernvarme og Hillerød Forsyning.  
 
Der foreligger projekter i Hillerød og Farum for opførsel af nye biomasse- og/eller 
geotermivarmeværker. Der forventes overskud ved denne varmeproduktion, som 
værkerne gerne vil afsætte til Allerød Kommunes varmeværker. I takt med at disse 
værker etableres, forventes det, at Allerød Kommunen over en årrække kan øge 
andelen af ekstern produceret varme. Denne varme forventes erhvervet billigere 
end omkostningerne ved kommunens egen varmeproduktion. 
 
En gruppe fjernvarmeselskaber, både producent- og distributionsselskaber, fra 
Hovedstadsregionen og Nordsjælland er ved at undersøge mulighederne for et 
tættere samarbejde, med henblik på at sænke varmeprisen og reducere varme-
spildet. Ryggraden i samarbejdet er de store regionale transmissionsledninger. Et 
øget regionalt samarbejde kan på sigt medføre lavere, mere stabile priser, højere 
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forsyningssikkerhed, mindre CO2-emission og mindre energispild. Forvaltningen 
deltager i samarbejdet. 
 
Kortet herunder viser de eksisterende forsyningsområder og mulighederne for en 
sammenkobling i et større fælles net. 
 
 

 
Kort 1 
    
Kilde: Tværgående energiplanlægning i Hovedstadsregionen, RAMBØLL 

 
 
  

 
1. Samkøring mellem 
Vestforbrænding 
og Smørum Kraftvarme 
 
2. Samkøring mellem 
Vestforbrænding 
og Hillerød Kraftvarmesystem 
 
3. Forsyning fra Vestforbrænding 
til 
dele af Lyngby -Taarbæk 
Kommune samt samkøring med 
DTU-HF 
 
4. Forsyning fra CTR/Gentofte 
Kraftvarme til dele af Lyngby-
Taarbæk Kommune samt 
samkøring med DTU-HF 
 
5. Samkøring mellem VEKS og 
Køge/VEKS fjernvarme samt 
industrier i Køge Kommune 
 
6. Forsyning med fjernvarme fra 
VEKS/Roskilde Forsyning til Risø 
og Jyllinge samt samkøring med 
fjernvarme i Frederikssund og 
Egedal Kommune 
 
7. Forsyning af Fredensborg samt 
samkøring mellem Helsingør 
Kraftvarmesystem og Hillerød 
Kraftvarmesystem 
 
8. Samkøring mellem Hillerød 
Kraftvarmesystem og 
Frederikssund mv. 
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Forudsætninger og vurderinger 
 

• Generelt 
En grundlæggende forudsætning er, at kontrakten med EON ikke forlænges 
og at gasmotoren og de tilhørende komponenter nedtages. Gasmotorens 
varmeproduktion erstattes derefter primært med indkøb af varme fra andre 
producenter via en fordelingsledning fra den regionale transmissionsledning 
(beliggende langs med Hillerødmotorvejen), suppleret med kedeldrift fra egne 
kedler. 
 
Varmen i transmissionsledningen produceres pt. af Vestforbrænding (naturgas 
og affaldsforbrænding), Hillerød Forsyningen (naturgas) samt Farum 
Fjernvarme (naturgas). Både Hillerød Forsyning og Farum Fjernvarme har 
indleveret projektforslag til bygning af hver et biomasseværk og, hvis der 
findes varmt vand i undergrunden, ligeledes et geotermiværk hver. Det giver 
Allerød Kommune mulighed for over kommende år at øge andelen af 
fremmedproduceret varme, der forventes at kunne erhverves billigere end 
omkostningerne ved egenproduktion. Samtidig er energi produceret på 
biomasse og geotermi væsentlig mere CO2-venligt. Tidshorisonten for 
opbygning af de nye værkers maksimale produktion er 2019, hvorefter Allerød 
Kommune forventes at kunne købe størstedelen (ca. 80 %) af nuværende 
varmebehov (grundlasten). 
 
Den nye fordelingsledning, som f.eks. kan graves ned langs Kollerødvej, Gl. 
Lyngevej og Fredensborgvej, danner ryggraden i en hydraulisk 
sammenkobling af kommunens varmeværker, samt evt. Rønneholtparkens 
varmeværk (se bilag 3, s. 4, figur 2). De tre store ledningsnetområder danner 
dermed et stort, sammenhængende net, der primært forsynes fra den 
regionale transmissionsledning.  
 
I dette fælles net kan overskudsvarme fra et værk transporteres til et af de 
andre værker eller pumpes ind i den store transmissionsledning. Tilsvarende 
kan et større varmebehov, end et værk kan producere på et givent tidspunkt - 
f.eks. i strenge vintre eller ved driftsstop - dækkes af andre værker, eller fra 
transmissionsledningen. Endvidere opnås i fællesnettet en bedre balancering 
af varmefordelingen, med nedsættelse af det samlede varmetab til følge. 
Endelig forventes om sommeren et eller flere af værkerne at kunne lukkes 
ned, idet det varme brugsvand kan importeres til en lavere pris fra 
transmissionsledningen. 
 
Dermed øges forsyningssikkerheden, klimavenligheden og de økonomiske 
besparelser. 
 

• Ejerskab 
Ejerskabsforholdene kan på længere sigt have indflydelse på prisudviklingen 
og på Allerød Kommunes mulighed for sikre gennemførsel af kommunens 
klima- og miljømål, efter hvilke kommunen skal være CO2-fri i 2030. COWI 
peger på, at en overdragelse af varmeværkerne til et professionelt 
energiselskab med større kapacitet og kompetencer måske kunne være 
fordelagtigt. DFP og advokatfirmaet Energi & Miljø anbefaler, at kommunen 
bevarer ejerskabet, evt. suppleret med et formaliseret driftssamarbejde, f.eks. 
med Nordforbrænding, for at opveje ulemper ved at være en lille enhed på 
markedet, med deraf følgende begrænsninger, herunder kompetencer. 
 
KMU vil blive forelagt en sag om mulighederne for at sælge værkerne og 
ledningsnettet til en anden, større kraftværksejer. Der er f.eks. mulighed for at 
afhænde til forbrugerne eller som selvstændig afdeling med egen økonomi til 
Nordforbrænding, som er et fælleskommunalt forsyningsselskab 
(interessentselskab) ejet af bl.a. Allerød Kommune.  



 

Side 4 

 

 
Valg af teknisk scenarie er ikke direkte koblet til ejerskab eller 
forretningsmodel. En opkobling til den regionale transmissionsledning vil 
således ikke være til hinder for, at Allerød Kommune om ønsket overvejer 
afhændelse af varmeværkerne til anden side, f.eks. som et forbrugerejet 
selskab eller ved udlicitering. 
 

• Lovgivning 
Varmeforsyningsområdet er takstfinansieret og skal hvile økonomisk i sig selv. 
Alle omkostninger skal derfor i fuldt omfang afholdes af aftagerne. Kommunen 
bygninger udgør en stor andel af disse aftagere. 
 
I henhold til varmeforsyningsloven forudsætter ændringer af kommunens 
varmeforsyning, at der udarbejdes og godkendes et projekt i 
varmeforsyningslovens forstand, før ændringen kan iværksættes. Herunder 
bl.a. beregning af de samfundsøkonomiske konsekvenser. 
 
Den godkendende myndighed er byrådet, idet byrådet som udgangspunkt skal 
godkende det samfundsøkonomisk mest rentable projekt. Da kommunen både 
er planlæggende og godkendende myndighed kræves særlig opmærksomhed 
på overholdelse af projektkravene. For at sikre uvildigheden vil projektforslaget 
inden fremlæggelse for byrådet blive revideret af en rådgiver, som ikke 
samtidig er involveret i projektudarbejdelsen. Det er yderligere en mulighed at 
sende projektforslaget i høring hos Energistyrelsen. 
 
I henhold til lovgivning om forsyningsvirksomhed er aftaler om køb af brændsel 
til energiproduktion undtaget udbudspligt. Allerød Kommune kan således efter 
udløb af nuværende leveringsaftale frit undersøge markedet og indgå 
gasindkøbsaftaler til anden side.  
 
Indgåelse af samarbejder, partnerskaber eller lignende, f.eks. med 
Rønneholtparkens Varmeværk, forudsætter nærmere aftaler om omfang, 
forpligtigelser, ejerskab, økonomi m.m.  
 

• Økonomi 
Der forventes lavere og mere stabile varmepriser end i foregående år. 
Anlægsomkostningerne kompenseres af faldende driftsomkostninger og en 
lavere gaskøbspris (se bilag 3, s. 3 nederst og side 6 øverst).  
 
Forvaltningen kan fra juni 2014 indgå gasindkøbsaftaler på det frie marked, 
eventuelt i fællesskab med andre varmeproducenter. Det forventes at medføre 
lavere gasafregningspris end tilbudt i seneste kontraktforslag fra E.ON. 
 
COWI anslår, at det samfundsøkonomisk vil kunne betale sig at ophøre med 
el-produktionen og alene basere fjernvarmeproduktionen på kedeldrift. 
Dermed bortfalder kommunens forpligtigelse til at opretholde el-
produktionsanlægget (se bilag 2, s. 4).  
 
Overgang til ren kedeldrift vil medføre omkostninger til omlægning af 
produktionsapparatet. Omkostningerne vurderes at være begrænsede. 
Omkostningerne fastsættes nærmere i forbindelse med udarbejdelse af 
projektet.  
 
Varmeforsyningsområdet er takstfinansieret og påvirker ikke kommunens 
budget. Anlægsomkostningerne opå varmeforsyningsområdet medregnes 
tilsvarende ikke i forbindelse med kommunens anlægsramme. 
 

• Drift 
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Værkerne har gennemgået hovedeftersyn af kedlerne i 2012/13. Kedlerne er i 
god stand. Varmeværkerne vil ad åre skulle producere mindre og mindre 
varme ved kedeldrift. Det nedsætter antallet af driftstimer og dermed også 
driftsomkostningerne. Slitagen på anlægskomponenterne såsom kedler, 
pumper, rør og ventiler vil også ske i et langsommere tempo. Driften kan 
varetages i et driftsfællesskab med et eller flere andre selskaber, eller forestås 
af et andet større driftsselskab, f.eks. Nordforbrænding. Således sikres 
driftsmæssig stabilitet på et højt fagligt niveau.  
 

• Administration 
I forbindelse med omlægningen vil der være omkostninger til projektledelse 
mv., men ændringen vurderes ikke på sigt at påvirke omfanget af 
administrationen væsentligt.  
 
Det undersøges i et eventuelt kommende driftsfællesskab eller samarbejdet 
med et større driftsselskab, i hvor vid udstrækning det er hensigtsmæssigt 
også at medtage/overføre større eller mindre dele af værkenes planlægning og 
administration. 
 

• Anlægsarbejde: 
Anlægsarbejdet forventes udbudt som totalentreprise, kombineret med ekstern 
bygherrerådgivning fra anden rådgiver med kendskab til 
varmeforsyningsområdet. 
 
Rørene forventes lagt langs større trafikårer, uden at krydse private grunde. 
Der vil formentlig ikke være behov for at foretage ekspropriationer, men der 
må i perioder påregnes trafikale gener. 

 
• Forsyningssikkerhed 

Ved driftsstop eller ved længere frostperioder kan kommunen købe fjernvarme 
fra transmissionsledningen eller selv producere ekstra varme på de 
eksisterende kedler. Der er ingen behov for, at erstatte gasmotorernes 
manglende effekt med en ekstra kedel. Der etableres desuden muligheden for 
temporær tilslutning af en mobil kedelenhed. 
 
Et eventuelt samarbejde med Rønneholtparkens Varmeværk vil ud over 
formentlig en reduktion af produktionsprisen øge bufferkapaciteten, til gavn for 
forsyningssikkerheden. 

 

• Forhold til brugerne  
Den foreslåede ændring påvirker ikke forbrugerne direkte. Forbrugernes egne 
tekniske anlæg skal ikke ændres og varmeleverandøren vil fortsat være 
Allerød Kommune.  
 
Der forventes faldende afregningspriser og større gennemskuelighed i 
prisdannelsen. Det ville ikke nødvendigvis være gældende, hvis kommunen 
afhænder fjernvarmeinfrastrukturen til andre fjernvarmeværker, eller indgår i 
en puljeordning. 
 

• Klima- og Miljømål 
Udførelsen af projektet vil understøtte opfyldelse af kommunens klima- og 
miljømål i samme grad, som CO2-fri varme bliver tilgængeligt på den 
regionale transmissionsledning. I starten vil kunne købes varme, der 
produceres på et mix af affaldsvarme og naturgasvarme. Med forventet 
etablering af nye værker i Farum og Hillerød vil i bedste fald kunne købes et 
mix af både biomasse- og geotermisk-produceret varmt vand. Af tekniske 
grunde kan der dog altid forekomme en lille andel af naturgasproduceret 
varme, f.eks. i forbindelse med spidslastningsproduktion eller ved optænding 
af biomasseværker. 
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• Overordnet tidsramme  
Den administrative planlægning, inkl. projekt, aftalegrundlag m.m. forventes at 
kunne ske i 2014-2015, med forventet udførsel og endelig tilslutning til den 
regionale transmissionsledning i 2015-2016.  
 

 
 
Konklusion 
 
På baggrund af rådgivernes beregninger og anbefalinger og Forvaltningens egne 
vurderinger af lokale forhold, anbefaler Forvaltningen at igangsætte et 
projektforslag for udfasning af elproduktionsanlæggene og tilkobling af 
varmeværkerne til den regionale transmissionsledning langs Hillerødmotorvejen, 
om muligt i samarbejde med Rønneholtparkens Varmeværk. 
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NOTAT 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Klima- og Miljøudvalgets opfølgning på 
 

”Politisk aftale for Allerød Byråd efter kommunalvalget den 19. november 2013” 

 
 
Som opfølgning på Økonomiudvalgets behandling af sagen den 18. februar 2014 
skal de enkelte fagudvalg foretage opfølgning på emner indenfor fagudvalgets 
ressort. 
 
Klima- og Miljøudvalget skal sikre opfølgning af følgende emner: 
 
 
 

Emne Status Beslutning 

Miljø og naturudvikling, 

herunder CO2-neutral 

kommune i 2030 

Klimastrategien blev 

godkendt i byrådet den 27. 

januar 2011, og 

Klimahandlingsplan 2011 

blev godkendt i byrådet den 

23. marts 2011. 

Klima- og Miljøudvalget 

behandler i 2014 status for 

klimastrategien og 

klimahandlingsplanen. 

Fortsat medlemskab af 

Green Cities 

Allerød Kommune er 

medlem af Green Cities og 

varetager formandskabet i 

2014-2015. 

Medlemskabet af Green 

Cities indgår som prioritering 

ved den årlige 

budgetlægning. 

Ressourcestrategi for 

kommunale institutioner og 

for borgere og virksomheder 

I samarbejde med 

Nordforbrænding laves ny 

affaldsplan til politisk 

behandling senest 1. 

oktober 2014.  

Når affaldsplanen foreligger, 

vurderer Klima- og Miljø-

udvalget, om der er behov 

for at behandle en sag om 

udarbejdelse af en 

ressourcestrategi. 

Visionære, grønne tiltag 

indenfor energi 

 Klima- og Miljøudvalget 

indarbejder emnet i 

klimastrategien, jf. ovenfor. 

 

Dato: 18. februar 2014 
 
 
 
 
 
 
 

Allerød Rådhus 
Bjarkesvej 2 
3450 Allerød 
Tlf: 48 100 100 
kommunen@alleroed.dk 
www.alleroed.dk 
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